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Razvitak proizvodnih snaga 
omogućava rješavanje prosvjetnih problema 
Pri rješavanju pitanja školstva u borbi za so

cijalizam u našoj zemlji polazimo od idejnili osno
va-naše Narodne revolucije, izgradnje socijalizma, 
naslijeđenih pozitivnih tekovina u školstvu i pro
svjeti, odnosno u ikulturi uopće. 

Pogrešno bi bilo shvaćati našu prosvjetnu po
litiku odvojeno od cjelokupnog života i razvitka kod 
nas, odvojeno od opće politike kretanja u socija
lizam. Također bi bdio pogrešno u toj općoj poli-
tici-cjelini zanemariti posebnu ulogu, mjesto i zna
čaj, ikoji treba u toj cjelini odigrati pojedini sek
tor; u ovom slučaju sektor prosvjete i kultüre, sve 
u određenoj povezanosti s ostalim sektorima naše 
djelatnosti. 

Ne mogu se na pr. posebni problemi prosvje
te i kulture, ni idejni ni materijalni, postavljati ni 
rješavati bez veze s razvitkom proizvodnih snaga 
i društvenih odnosa kod nas, bez veze s cjelo
kupnim životom. 

Kod nas uvijek društvena zajednica postepeno 
odvaja dio postignutih materijalnih sredstava iz pro
izvodnje za unapređenje i razvitak neproizvodnih 
službi-ustanova. Tako' ona omogućuje brže rješava
nje i prosvjetnih problema. 

Polazeći od idejnih osnova, koje smo naprijed 
naveli, lakše ćemo shvatiti u borbi za izgradnju so
cijalističke svijesti sadržaj i značaj prosvjete i kul
ture, t. j . da se svrha ljudskog života ne iscrplju
je samo u tome, što će čovjek n a u č i t i objašnja
vati prirodu i društvo, već se radi o tome, da se 
svestrano osposobi za aktivan rad na preobražava
nju prirode i društva u interesu naše socijalističke 
zajednice. 

Naš je školski sstem i uopće narodno obra
zovanje i odgoj u stalnoj težnji počevši od pred
školskog odgoja do sveučilišta, u stalnom usavrša
vanju u pravcu što boljeg zadovoljavanja potreba, 
koje postavlja pred našu društvenu zajednicu sa-

vremeni život i naša socijalistička praksa. Taj škol
ski sistem treba da osposobljava kadrove. 

Obavezno osnovno osmogodišnje školovanje sa
mo je karika u lancu školskog s stema i .sistema 
narodnog obrazovanja i ono ima c e n t r a l n i ka
r a k t e r , jer kroz to osnovno školovanje trebaju 
proći svi školski obveznici od sedme do navršene 
petnaeste godine života, pa se time postizava viši 
kulturno-prosvjetni stupanj čitavoga naroda, koji je 
stupanj potreban svakome za dalje usavršavanje, 
a posebno za izgradnju socijalizma i za život i 
rad u soeijabzmu kod nas. 

Postoje mogućnosti, na koje ße prije nije mi
slilo ili se premalo mislilo i koje se uvijek nisu 
dovoljno iskoristile na širem frontu u prosvjeti. 

Zborova birača, radnički savjeti, vijeće proiz
vođača, sistem samoupravljanja i društvenog uprav
ljanja, komunk i njeni organi, savjeti za prosvjetu, 
socijalnu p[oiitüku i narodno zdravlje, — postavljaju 
nove zahtjeve na odgoj i obrazovanje mlade ge
neracije i odraslih- Razviti osjećaj i smisao za 
cjelinu i zajednicu, te aktivan rad u njoj. — Or
gani društvenog upravljanja već snažno djeluju i 
praktički omogućuju, da se svestrano razvijene .spo
sobnosti i isvestranije primjenjuju. Na socijalistički 
način selekcioniran ja omogućuje se svakom sposo
bnom pojedincu, da uz propisane uvjete postigne 
najveće obrazovanje i odgoj, a naša socijalistička 
izgradnja omogućuje mu radno mjesto, gdje bude 
potreban. 

U našem nas kotaru — por^d ostalih problema 
u školstvu i narodnom prosvjećivanju — najviše 
interesira ostvarenje obaveznog osnovnog osmogo
dišnjeg školovanja na temelju Zakona o narodnim 
školama od 1951. 

S time u vezi, Savjet za prosvjetu i kulturu 
NOK-a Samobor podnio je izvještaj s podacima za
jedničkoj sjednici Kotarskog vijeća i Vijeća proiz
vođača NOK-a Samobor, koja su prihvatila persp k-

' V M M W W W M W N W V W W W W M W V W M V W W M W ^ ^ ^ W V ^ ^ ^ ^ V W W ^ M ^ ^ ^ ^ ^ 

U 
Općine samoborskog kotara 

ZAGREBAČKOJ ZAJEDNICI K O M U N A 
Ovih dana održan je sastanak predstavnika kotara 

Jastrebarsko, Velika Gorica, Dugo selo, Zelina, 
Vrbovec, Čazma, Kutina, Zagreb i Samobor u Na
rodnom odboru grada Zagreba radi raspravljanja o 
pripajanju komuna s tih područjn zagrebačkoj za
jednici komuna. 

Kao predstavnici s područja kotara Samobor o-
vom sastanku prisustvovali su narodni zastupnici 
drugarica Milka Kufrin, drugovi Alojz Valećić i 
Stjepan Dovečer, te Stanko Vugrinec, predsjednik, 
Ivica Kovačić, potpredsjednik i Čedo Bastijančić, 
v. d. tajnika NOK-a. 

Kada je drug Vjećeslav Holjevac obrazložio 
svrhu sastanka, razvila se diskusija, u kojoj su — 
pored ostalih — sudjelovali i predstavnici s po
dručja našeg kotara, drugovi Alojz Valečić i Stanko 
Vugrinec. Obojica su u diskusiji istakli s obrazlo
ženjem, da područje kotara Samobor gravitira Za
grebu i da buduća zagrebačka zajednica komuna 
treba da obuhvati to područje. Treba međutim ri
ješiti pitanje osnivanja odnosno formiranja komuna-
općina na sadašnjem području kotara. Za sada se 
predviđaju dvije komune-općine: Samobor i Brega-
na,. ali to nije konačno, jer treba riješiti problem 
teritorija sadašnjih općina Sv. Nedjelja i Galgovo. 

Na kraju sastanka zaključeno je, da se oform1 

zajednička komisija, u koju će ući predstavnici gra
da Zagreba i svih kotara, koji su ovom sastanku 
prisustvovali, osim kotara Kutina, i to po dva pred
stavnika. Naši predstavnici za ovu komisiju bit će 
izabrani na prvom narednom zasjedanju Kotarskog 
vijeća. —D— 

1.700 novih knjiga za naša :!a 
Savjet za prosvjetu i kulturu NOK-a Samobor 

kupio je 1.700 raznih knjiga za narodne i školske 
knjižnice (33 knjižnice), koje je izabrala posebna' 
komisija u iznosu od 225.000 dinara. — Komisija 
je rasporedila sve knjige na knjižnice, svakoj oko 
50 knjiga, pa se knjige otpremaju u naša sela. 

OMLADINSKE IGRANKE. Svake nedjelje posli-
je podne održava se u čitaonici Narodnog doma u 
Samoboru igranka, koju organizira Gradski komi
tet NOH-e Samobor. Glazba za ples je dobra, a 
ulaznina je 20 dinara. Ovim igrankama omogućuje 
se, da omladina ugodno provede nedjeljno poslije 
podne. 

tivni plan mreža osmogodišnjih škola I. i II. tipa, 
čime bi se u bbžoj budućnosti ostvarilo obavezno 
osnovno osmogodišnje školovanje školskih obvezni
ka u čitavom kotaru Samobor. 

(Nastavak na 4. strani) 

Prosvjetna nstanova Narodni dom 
kroz 1954. 

Ft -rimi ranjeni Prosvjetne ustanove težilo se pr
venstveno istrgnuti kulturni život grada Samobora 
iz ruku stihije i putem organiziranog' rada dati širi 
zamah kulturno-prosvjetnom radu i omogućiti, da 
najširi slojevi prate sva zbivanja iz oblasti prosvje
te, nauke i kulture, čime se\ podiže njihov kulturni 
nivo. Da se taj cilj postigne, organizirana su u 
okviru Narodnog sveučilišta predavanja s predava
čima iz Zagreba (11) i iz' Samobora (3). 

KAZALIŠTE: Zagrebačka kazališta gostovala su 
s 15 komada, domaće KUD »I. G. Kovačić< s 2 
komada i Narodna osmogodišnja škola s jednom 
operetom. Nadalje su održana 2 vokalna koncerta 
i to mješoviti zbor iz Petrinje i mješoviti zbor 
iz Samobora. Iz tih podataka vidljivo je, da su 
prosječno odigrana 2 komada mjesečno, a što znači 
mnoga obzirom na bi oj stanovnika Samobora. 

KINO: U izvještajnom razdoblju odigran je 101 
film sa 567 predstava i 99.314 posjetilaca, t. j . 
20.964 posjetilaca više u odnosu na 1953. Značaj
no je, da naš domaći filing »Vesna« po broju posje
tilaca nosi rekord s 2.568, iza njega kao drugi do
lazi američki film »Titanik« 2.077 i treći »Divlji 
sjever« sa 1.776 posjetilaca. — Taj veliki porast 
kino posjetilaca ima se prvenstveno pripisati stvo
renoj mogućnosti izbora kvalitetnijih filmova, za ko
je vlada veći interes kod kind publike. Da je tako, 
neka posluži kao primjer film »Priče/ iz predgrađa«, 
koji je gledalo u 6 predstava kroz 3 dana svega 
377 osoba. Iako se za taj film ne može reći, da 
je loš, negd upravo obratno, da; je neuporedivo bo
lji po svojoj tematici od mnogih filmova, koji su 
doživjeli uspjeh, pa je ipak osuđen na moralnu i 
materijalnu propast i propao je. To je stvar uku
sa i tu se ne da ništa mijenjati. 

ČITAONICA u Narodnom domu prima dnevno 
13 novina I ilustracija. Broj čitalaca se svakodnev
no povećava,, ali taj broj još uvijek ne zadovoljava. 

KNJIŽNICA je dobro posjećivana i najviše či
talaca je iz redova mlađih ljudi. 

MUZEJ je obogaćen s mnogo novih stvari, a 
naročito komadima narodne nošnje iz okolice Sa
mobora. 

GRADSKA GLAZBA je u sklopu Prosvjetne u-
stanove tek 3 mjeseca i marljivo' vježba pod ru
kovodstvom stalnog kapelnika. Nekoliko instrumenata 
je popravljeno i kupljena 2 nova. Nabavljene su: 
košulje, kape i kravate. Nadalje je upisano 14 o-
mlađinaca, od kojih već neki a uspjehom javno na
stupaju. 

U Narodnom domu održane su 3 svečane aka
demije prigodom državnih praznika i pokrajinska 
smotra KPD-a okolnih kotareva. 

Uprava Narodnog doma u želji, da pruž! kino 
posjetiocima što više udobnosti, pored nabave nove 
kino aparature povećala je broj kino stolica. Ure
đenjem predvorja toj prostoriji dat je za oko ljep
ši izgled. — Za sve te radove i nabave utrošeno 
je preko 2,500.000 dinara. I u toj akciji s mnogo 
razumijevanja dali su svoju podršku drugovi Stanko 
Vugrinec, predsjednik NOK-a i Anton Šoić, pr< dsjed-
nik NO-a grad. općine Samobor. 

Iz ovog grubog prikaza rada Prosvjetne usta
nove u toku 1954. može se zapaziti veliki napredak. 
Sve kulturne manifestacije bile su rezultat or
ganiziranog planskog rada i zato U3pjeh nije izo
stao. M B. 
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IZ SSRN-a GRADA SAMOBOR 

Sve organizacije 
Na koneu godine treba da naša organizacija SSRN 

gradske općine Samobor, kao i osnovne organizacije 
SSRN blokova i sela, zavire u svoj prošlogodišnji rad, 
te iz tog rada izvuku korisne pouke za budući rad u 
1955. godini. 

Kako u svakom radu, tako su i naša organizacija i 
osnovna organizacije u svome radu imale pozitivnih 1 
slabih rezultata. U cilju nastojanja otklanjanja slabih 
strana u radu organizacija potrebno je osvrnuti se na 
neke dobre i slabe strane pojedinih organizacija u nji
hovom radu. 

U pretežnom dijelu organizacija blokova rad se od
vijao prema potrebi. Održavani su sastanci, maže se ka
zati rad se odvijao kampanjski, bez nekog sistema. Na 
sastancima su pretresana sva pitanja iz oblasti prosvje
te, socijalnih pitanja, komunalne djelatnosti, organiza
ciona pitanja samih organizacija, kao i druga lokalna i 
opća pitanja grada Samobora. Tako su radile osnovne 
organizacije SSRN I., IV., VI., VII. i VIII. bloka, iako nas 
takav kampanjski rad ne može zadovoljiti, ali smatramo, 
da su te organizacije ipak zadovoljile. 

Dok smo na primjer imali i takvih organizacija, koje 
se uopće nisu sastajale šest i više mjeseci, a to su: II., 
III. i IX. blok, pa su im i rezultati rada vrlo slabi ili ni
kakvi. 

Kod ispitivanja uzroka takvom slabom radu Mio je 
pokušaja, da su oni drugovi, koji su bili odgovorni za 
rad tih organizacija, nastojali sebe izvući s neuvjerlji
vim izgovorima, sa težnjom: prebaciti krivicu na drugo
ga. Međutim, stvarno stanje kod ovih organizaaija, t. j . 
uzrok slabjh rezultata leži u tome, što se upravni odbor 
nije sastajao ni tražio pomoć od gradske organizacije, 
nije tražio pomoć od organizacije SK svoga bloka. Za 
•erad nije se zainteresirala ni organizacija SK, čiji je to 
bio neposredni zadatak. Bilo je slučajeva, da su neki 
članovi SK bili zaduženi za rad u SSRN i nisu svoj za
datak izvršili, pa onda nije ni čudnovato, da su u ne
kim organizacijama rezultati rada slabi. 

Među najbolje organizacije spada organizacija SSRN 
V. bloka, koja je uspjela upisati 95V» građana u član
stvo SSRN od ukupnog broja birača svoga bloka i us
pjela je organizovati redovito uplaćivanje članarine, te 
da njeni članovi stvarno masovno posjećuju svoje ma
sovne sastanke. 

Ovi uspjesi u radu postignuti su zahvaljujući zala
ganju Čitavoga upravnog odbora kao cjeline, a napose 
zalaganju — iako već u poodmaklim godinama — pred
sjedniku te organizacije drugu Ignacu Pečnik, kao i taj
niku Stjepanu Vlahović, blagajniku Stjepanu Lojen i se
kretaru osnovne organizacije SK drugu Peri Dukić, koji 
su svoj rad organizirali na bazi koordinacije između or
ganizacije SSRN i organizacije SK. Nije se održao ni 
jedan sastanak odbora SSRN, da nije bio pozivan i pri
sutan sekretar organizacije SK ili obratno, nije se odr
žao ni jedan sastanak organizacije SK, da nije bio po
zivan čitavi upravni odbor organizacije SSRN. Ovaj na
čin rada pokazao se korisnim, pa se preporuča ostalim 
organizacijama. 

PLANINARSTVO 

Elektrifikacija „Šoićeve 
2. siječnja o. g. puštena je na s/ečani način 

u pogon mala električna centrala u planinarskom 
domu »Šoićeva kuća« pad Lipovcem. 

Svečanosti su prisustvovali uzvanici, među ko
jima i predstavnici vlasti iz Samobora i mnogi de
legati planinarskih društava. 

U 16 sati kratkim govorom iznio je historijat 
te male hidroelektrane predsjednik SPD »Japetić« 
drug Ivan Sudnik, istaknuvši tom prilikom zasluge 
mnogih drugova za taj uspjeli, a naročito drugova 
Rudolfa Falzarija i Bračeka Bošnjaka. Iza njega 
izredali su se govornici, koji su čestitali samobor
skim planinarima |naJ ovom uspjehu, koji je rezul-
velike ljubavi za planinarstvo, koji su uspjeli ,s 
malo sredstava uz pomoć Tvornice »Kristal« (po
klonila dinamo) zamijeniti petrolejku s električnim 
svijetlom. Ta mala elektrana, na čiji poganski ko
tač pada svega 20 1 vode u sekundi, zasjala je na 
20 mjesta skromnim, ali ipak električnim svijetlom. 

Simboličko puštanje centrale u pogon izvršio 
je najstariji član društvla Stjepan Šoić, prerezavši 
vrpcu uz asistenciju R. Falzaria. — Svečanosti su 
prisustvovali: Stanko Vugrinee, predsjednik NOK-a 
cjamobor, Franjo Kordić, načelnik Odjela za unutra
šnje poslove, Planinarski ßavez NRH zastupa» je 
predsjednik Mlađ, »Susedgrad« predsjednik Vuiksan, 
Ski Savez drug Šetina, »Željezničar« drug Leskov-
šek, Sindikalnu podružnicu »Čelović—Psunj« Blanka 
Svoboda i mnogi drugi. — Iza svečanog dijela ser
virana je zakuska uzvanicima, a zatim veselje do 
zore. 

Rad na elektrifikaciji Doma započeo je još pro
šle godine, dok je prijedlog za izgradnju male hidro
centrale dao Rudolf Falzari, koji je ujedno i napra
vio nacrt iste. Obrazloženje o centrali dao je Bra>-
ček Bošnjak, nakon čega je oformljen odbor, koji 
je odmah prišao izvršenju svih priprema za izgrad
nju. Uloženo je mnogo truda i dano je mnogo pri
loga, a naročito treba istaći drugove: Falzaria, Bo-

nisu zadovoljile 
Predlažemo, da organizacije SK analiziraju akiivnos 

svojih članova u radu organizacije SSRN. Smatramo, da 
organizacija SK ne smije dozvoliti, da njeni članovi za
ostaju i a ljudi, koji nisu članovi SK, u radu organiza
cije SSRN. 

U prvoj polovini 1954., gradski odbor i sekretarijat 
održali su pet sastanaka, od kojih jedan s predsjednici
ma, tajnicima i blagajnicima blokovskih organizacija, na 
kojima su pretresana razna pitanja, kao što je: politička 
situacija u svijetu i zemlji, objašnjavanje o slučaju Đi-
lasa, prosvjetna, socijalna, komunalna i druga lokalna 
pitanja Samobora, davanje uputstava za rad osnovnim 
organizacijama SSRN, organiziranje akademija i prosla
va u čast Dana žena, rođendana druga Tita, Prvog ma
ja i t. d. 

U drugoj polovini ove godine, gradski odbor i se
kretarijat naše organizacije održao je šest sastanaka, na 
kojima su pretresana razna pitanja, naročito pitanja pro
svjetnog smjera, rad narodnog sveučilišta, izgradnja ško
le u Samoboru, organiziranje proslave 27. srpnja — Dana 
ustanka naroda Hrvatske, izvršeno je spajanje organiza
cija SSRN gradske općine i općine Samobor Vanjski u 
jednu organizaciju, uspješno je sprovedena agitacija o 
potrebi spajanja Narodnih odbora gradske općine i op
ćine Samobor Vanjski u jednu općinu — buduću komu
nu, organizirana je svečana akademija u čast Dana Re
publike, agitatorima je dato uputstvo za rad na terenu 
u blokovima i selima, od agitatora primljeni su izvje
štaji o radu sa terena i ponovo data uputstva za daljnji 
rad za održavanje godišnjih sastanaka organizacija SSRN. 

Na koncu prošloga mjeseca posebno je održan jedan 
sastanak s predsjednicima, tajnicima i blagajnicima or
ganizacija SSRN, kao i sa sekretarima organizacija SK, 
na kojem su data uputstva za održavanje godišnjih sa
stanaka organizacija SSRN po blokovima u gradu Sa
moboru. 

Povrh ovih zadataka, gradski odbor udovoljavao je 
molbama pojedinaca, privrednih poduzeća, društvenih 
organizacija savjetima ili drugom pomoći, na traženje 
narodnih odbora izlazio je u susret molbama, kao na 
primjer: predlaganje naših članova u savjete Narodnog 
odbora gradske općine i t. d. 

Sada se vrše konačne pripreme za održavanje go
dišnjih sastanaka organizacije SSRN u gradu i okolini. 
Ti sastanci trebaju se održati u siječnju 1955. 

Na tim sastancima podnijet će se izvještaji, koji će 
obuhvatiti prosvjetu, trgovinu i cijene, društvenu kon
trolu nad trgovinom, komunalnu djelatnost, socijalna i 
druga pitanja svojih mjesta. 

Izabrat će se upravni odbori organizacija od 9—13 
članova, 1 delegat za kotarsku i 3 za gradsku konferen
ciju. Glasanje je javno. 

Poslije održanih godišnjih sastanaka održat će se 
godišnja konferencija SSRN grada Samobor, koja će su
mirati rezultate jednogodišnjeg rada svih organizacija i 
na osnovu toga donijeti zaključke o budućem radu. 

kuće" pod Lipovcem 
šnjaka, Požežanca, Pinculića, Obranovića, Korđića, 
Sudnika, Hercega, D\Toržaka, V. Medrioki, Strnišai, 
Pruškovića, Sabljaka, Paara, Kufrina, lvanirevića, i 
Kovača. Od obrtnika dali su svoj prilog Josip Liko 
iz Zagreba, Alojz Vrbanić i Stjepan Faerfel, koji 
su pored radova dah i besplatno materijal. 

Pored tih radova, na centrali je izvršen i te
meljiti popravak, same zgrade. Pomoć za izgradnju 
dobivena Je i -od PSH, »Slobode«, »Chromosa«, »Sa
moborke«, »Kristala«,, »Elektrona«, Obrtnih poduze- -
ća, ciglane »Naprijed«, NOK-a i NOO-e Samobor. 

2. siječanj 1955. bio je dan pobjede planina
ra Samobora i njihov veliki praznik. Toga dana 
nestalo je petrolejke u Domu, a to je uspjeh iz
vojevan jakom voljom nekolicine ambicioznih sa

moborskih planinara, ina kome im treba _ čestitati. 

,—Vijest i—| 
SJEDNICA SAVJETA ZA NARODNO ZDRAVLJE. 

U drugoj polovini mjeseca prosinca održana je sjed
nica Savjeta, za narodno zdravlje i socijalnu poli
tiku pod predsjedanjem Anđele Poljak. Sjednica je 
raspravljala o nizu aktuelnih problema, te o Danu 
dječje radosti. Također je odlučeno, da se Uprav? 
gradske željeznice uputi prijedlog za promjenu vo
znog reda »Samoborca«, kako bi on bio pogochm 
za učenike i studente, koji polaze na predavanja 
u Zagreb. 

SAVJET ZA PROSVJETU I KULTURU NOK-A 
SAMOBOR održao je u prosincu dvije sjednice, na 
kojima se raspravljalo i zaključivalo o problematici 
školstva u vezi ostvarivanja; obaveznog osnovnog 
osmogodišnjeg školovanja ma području našega kota
ra. Posebno su donijeti zaključci za popunjavanje 
narodnih (knjižnica novim knjigama, o odborima na
rodnih sveučilišta u općinskim centrima, o nabavi 
radio-aparata i zvučnika za škole, te o nabavi pro-

'• samoborske novine 
jektora. Naročito je podvučeno, da postojeća kul-
turno-prosvjetna društva, posebno. KUD »I. G. Ko-
vačić« iz Samobora, odlaze u udaljenija sela i tamo' 
daju priredbe s programom, koji su uvježbali. 

Donijet je i prijedlog za nagrađivanje istaknu
tih prosvjetnih radnika. 

15. XII. 1954. ODRŽAN JE PLENUM DRUŠTVA 
UČITELJA ZA KOTAR SAMOBOR. — Pored izvje
štaja sa seminara u Zagrebu o radu u sedmim' 
razredima narodnih osnovnih osmogodišnjih školi», 
održao je predavanje o komuni drug Stanko Vugri-
nee, predsjednik NOK-a. On se vrlo rado odazvao 
pozivu Društva i na razumljiv način lijepo iznio 
sve o tom problemu, a napose je obradio stanje 
u našem kotaru. 

* Plenum je izvršio izbor za članove Savjeta u 
1955. godini i predlaže kao stručna društvena or
ganizacija slijedeće drugove-drugarice: Josipa Het-
lera, Juraja Zormana, Josipa Gärtnera, Mati ju Bo
sanca, Ivana Grdenića i Dragieu Pazman. 

Donijet je i program rada Društva za 1955. 
TRI ZBIRKE PJESAMA. Kako smo upoznati, 

tokom 1955. god. izaći će u Samoboru 3 zbirke pje
sama od 3 autora Samoborca. Prvo će u ožujku 
izaći zbirka pjesama pod naslovom »Lirika nad Sa
moborom« od Marijana Grakalića, pa zbirka čakav
skih i drugih pjesama Miroslava Karabaića, te pje
sme Bože Mažurana. Sva tri pjesnika će se prvi 
puta predstaviti našoj javnosti svojim ostvarenjima 
i dostignućima. To će ujedno biti i značajna ma
nifestacija literarnog rada naših Samoboraca, zato 
=s velikim nestrpljenjem očekujemo' izlazak ovih 
zbirki. 

UKLJUČENJE ZGRADA U STAMBENU ZAJED
NICU. Obavješteni smo iz mjerodavnih krugova, da 
će se u Samoboru uključiti još neke zgrade pod 
društveno upravljanje, jer dosad nisu uzimane u 
obzir kuće, koje imadu poslovne prostorije. 

PROSLAVA DESETGODIŠNJICE OSLOBOĐENJA 
SAMOBORA, Ove godine navršava se deseta godi
šnjica oslobođenja Samobora, te će se tom prili
kom održati niz proslava u mnogim mjestima našeg 
kotara. Omladinske organizacije vrše obimne pripre
me za proslavu, te će organizirati smotru kultur
nog rada omladine, omladinsku izložbu, a vjerojat
no će se štampati i brošura o< Janku Mišiću. 

OSNOVANA KNJIŽEVNA SEKCIJA. U Samobo 
ru je ovih dana osnovana književna sekcija knji
žnice i čitaonice u Samoboru, koja ima zadatak 
koordinirati rad samoborskih ljubitelja publicistike 
i književnosti. Sekcija će ujedno biti i stručni sa
vjet knjižnice. U sekciju je pristupila i dječja 
književnica Eva Vajler-Tićak, dr. Stjepan Orešković 
i drugi. 

GRADIMO GIMNAZIJU . . . " 
Rastu sredstva za izgradnjo 

Izabrani odbori i pododbori, koji su formirani 
pri NOGO-e Samobor, pristupili su aktivnom radu 
za ostvarenje izgradnje gimnazije u Samoboru. Pod
odbor za prevoze održao je sastanak 13. I., na ko-. 
jem su odbornici dali obaveze, a ujedno su se 
obvezali, da će u toku idućih dana održati sa
stanke u svojim selima, na kojima će upisati do
brovoljne priloge u novcu i prevozima za izgrad
nju gimnazije. 

Prva novčana sredstva već su položena u »Fond 
za izgradnju gimnazije« i to: NOK-a 5,000.000 Din 
iz sredstava dopunskog budžeta za 1954. god., a 
NOGO-e je isto tako doznačio 2,000.000 Din iz do
punskog budžeta za 1954. god. Navedena sredstva 
poslužit će za nabavku građevnog materijala, ope
ke, cementa i betonskog željeza, koje su narudžbe 
već izvršene. 

Odštampani su obrasci za upisivanje dobrovolj
nih priloga u tu, svrhu, pa će građani moći upisivali 
prema svojim mogućnostima priloge preko svojih 
osnovnih organizacija SSBN, a isto tako u poduze
ćima i ustanovama preko svojih sindikalnih orga
nizacija. 

Uvjereni smo, da će građani ispuniti svoju du
žnost, pa se nadamo, da će ova akcija uspjeti i 
da ćemo moći izvršiti postavljeni zadatak. 

DATE OBAVEZE SE ISPUNJAVAJU . 
AutoprevOznik Mato Vuletić iz Samobora za

počeo je 14. I. s prevozom građevnog materijalai, 
a u okviru svoje lO.dnevne obaveze. 

Vjerujemo, da će i ostali slijediti gornji pri
mjer. Odbor 

UPOZORENJE POSLODAVCIMA 
Upozoruju se poslodavci, koji imaju učenike u 

privredi, da ne zaborave, da isti imaju pravo na 
korištenje dopusta od 7 dana u razdoblju od 16. 
do 31. siječnja. 

Uprava škol-el učenika u privredi — Samobor 
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Šepajući Samoborom, često nailazimo na djecu, 
koja trgaju sadnice, mažu klupe, skidaju žičane o-
grade i t. d. Uz njih prolaze odrasli Iju li i mnogi 
od njih to gledaju, ali ne reagiraju na ovakav po
stupak djece savjetom ih opomenom. Njih se to 
ne tiče, jer misle, ovo nije moje »baš me bri
ga,«. Događa se čak i to, da budu djeca od koje
ga prolaznliika opomenuta, a da tsß takav jedan 
»baš me briga« smije na račun ovoga, uz razne 
neukusne primjedbe. Da li ovi građani žele, da Sa
mobor bude lijep i uređaju ali to ne žele, u to ne 
ulazimo, jer to zavisi o stupmju njihove kulture. 
Nadamo se, da takvi ne će kritizirati općinu, kada 
će sjesti ina zamazanu klupu u parku, ili kada se 
zapletu o otkinutu žicu. 

Svjedoci smo, da se sa skromnim novčanm 
sredstvima mnogo učinilo na •poljepšavainju grada, 
pa tako i na uređenju cesta i putova. Međutan 
ima putova, na 'kojima ste nije n'šta uradilo, prem
da se moglo. Takav je jedan put iza željezničke 
stanice, koji spaja hrastinsku cestu preko beton
ske ce,ste sa Mirnovcem. Za kišnih dana ovaj je 
put toliko blatan i pun mlaka, da je gotovo ne
prohodan. Taj put ne služi samo tamošnjim sta
novnicima i zemljoposjednicima, inegj i bio. i im se 
lja.cima okolnih sela. Ovoga se ljeta čistila G radna, 
pa je tom prilikom bilo izbačeno došla šijunka. 
Zar se nije moglo taj šljunak navozi Li na ovaj put 
i time taj problem riješiti? 

Svakodnevna je pojava, da se n i poljima, vr
tovima i vinogradima nailazi na brojne purane, ko
koši, guske, svinjo i ikiave. Oni u jesen i proljeće 
grebu i ruju zemlju, tražeći tek zasijanu pšenicu 
i ječam. U ljletoi i jesen fcljaštre pšenicu i kukuruz, 
a kiroz cijelu godinu uništavaju povrće. Muoge na
še vlasnike polja i vrtova muči problem, kafco da 
se obrane od ovih na polju nepoželjnih gostiju. 
Jedni će reći: Tu je poljar da čuva i prijavi vla
snike živaiđji, ^svinja i krava. Međutim, poljar ne 
stigne ida ,sve viđii, a i do sada nije od - njegovih 
prijava bilo nikakve ko'rijsti. Drugi će reći, neka 
oštećeni sam prijavi. Ovo ißto ne dolazi u obzir, 
jer uhvati li jednog dana živad na polju, to od 
toga jednoga dana nije šteta tako velika, da bi 
sa isplatilo tužiti. Međutim, sva ta živađ dolazi 
na polje dnevno, pa se kroz izvjesno vrijeme vide 
teški rezultati takvog stanja. A tko da to registri
ra? Zar da se postavi filmska kamera, koja bi 
to dnevno registrirala, ikako hji se radi sudskog 
postupka mogao utvrditi vlasnik peradi Ima nesa
vjesnih vlasnika perađji i goveda, koji ne samo da 
ove ne čuvaju; nego ih još tjeraju u tuđe vrtove 

i polja. Zar se ne hi moglo ta';ve štetočine, koji 
hoće hraniti živinu na tuđi račun, jedamput za-
rndjek onemogućiti. 0 tome bi narodna vlast mo
rala povesti Više brige i donijeti drastičnije pro
pise, jer sve, š t) se do s i d i uradilo, bil) je bes
korisno. 

Lijepi su naši brežuljci, lijepi su nis i parkovi. 
Šetajući Anindolom i Stražnikom, čovjek zanesen 
prirodnim ljepotama zaboravlja svakidašnje brige i 
nedaće. Ipak jedno čovjeka boli. Na svaikom ko
raku strši neugledno granje podreratnih jela i sn ri
ka, flovjek naprosto ne može da pronađe riječi, 
kojima bi osudio one nesavjesne građane, koji pod
rezivanjem jelki i sm-eka _nagrđuju n i š e parkove 
i šume. Ovo se najviše čini na račun starinskih 
običaja božićevanja. Ovdje nikakvu ulogu ne igra, 
ima li na tržištu jelka ili nema« Sjeklo se jednako, 
kada ih je btk i kadi ili nije bilo. Sigurno je, da 
će se uza sva uvjeravanja još uvijek naći ljudi, 
koji će nastaviti tom rabotom. 

Moguće bi se mo^lo tonu1 doskočiti na taj na
čin, da se onima, koji su ovlašteni prodavati jel
ke, daju potvrde, koje bi oni dali svojini kuprima 
za svaku prodanu jelku. Na taj način bi se moglo 
pozvati na odgovornost one, koji bi s - zatekli s 
jelkom bez potvrde. U svakom slučaju, ovo je je-
uaa problem, koji se mora riješiti, ako hoćemo sa
čuvati pristojan izgled naših šuma i parkova. 

Nove stube iz Langove ulice đ > groblja 

Donijet Poslovnik Vijeća proizvođača 
17. Nil. održan je sastanak Vijeća proi/v; da

ća u Gradskoj vijećnici, kojemu je osim 31 o tbor-
nika Vijeća, pr sustvova") i predsjednik NO A-a. drug 
Stanko Vugrinec. Nakon prihvaćanja zapisnika prošle 
sjednice prešlo se na razmatranje dopuna, i izmje
na u Poslovniku Kotarskog vijeća, proizvođača, ko
ji je prihvaćen. 

Vijeće je razmotrilo izmjene i dopuno društve
nog plana za 1954. te povisilo! pialne fondove Po
ljoprivrednim zadrugama Rakov Potok, Hrastina i 
Galgovo. Tvornici čarapa »Sloboda« u Samoboru o-
dobrena je prekvalifikacija radnih mjesta u nova 
radna mjesta, jer se način rada donekle izmijenio. 
Također je razmotreno pitanje prekvalifikacija ze
mljišta ina teritoriju našega kotara, koje je posljed
nji puta izvršeno prije 40 godina, pa kako su u 
međuvremenu nastale izmjene, to je potrebno iz
vršiti novu kvalifikaciju. Vijeće je predložilo Sa
vjetu za poljoprivredu stručnu obradbu čitavog tog 
problema. 

Vijeće proizvođača složilo se, da se poduzeću 
X'Zumbarak« iz Grdanjaca povisi prosjek obračun
skog fonda za daljnjih 1 0 o v i to sa vrijednošću 
od 1. X. 1954. Odobreno je povišenje prosjeka fon
da plaća za 5o/0 parketarskoj radionici Obrtnih po
duzeća. Odbijena je molba poduzeća za proizvodnju 
građevnog materijala »Samoborke« za dodjelu dalj

njeg kredita u visini od 5,000.000 dinara. Odobren 
je kredit Obrtnim poduzećima Samobor za kupnju 
parketarske radionice u visini od 800.000 dinara. 

Za zamjenika predsjedatelja Vijeća proizvođa
ča jednoglasno je izabran na prijedlog odbornika 
,osipa Modrica, odbornik Mrko štengl. 

FILMOVI KOJE ĆEMO GLEDATI 
U MJESECU SIJEČNJU 1955. 

Poduzeća za raspodjelu f bnova u F.VK.I stavila 
su za 1955. na tržište priličio velifcil broj novih fil
mova, od kojili se za njih nekoliko može reći, da 
su kako scenski, tako i po tematici uspjeli. Od po
nuđenih filmova ugovoreno je 9, od kojih je po je
dan francuski i engleski, dok su ostalih sedam a-
meričke produkcije. Samoborska kino publika će sa
ma ocijeniti, koji je od njih umjetnički! p& visini i 
po tematici najsađržajniji. Filmovi će igrati ovim re-
Fđom: 

15. do 17. američki film u boji »N \ RI
VIJERI«; 

19. i 20. francuski film »PATNJA«; 
22 do 24. engleski film »ZLATNA GROZNICA«; 
26. i 26. američki film »OZLOGLAŠENA«; 
29. do 31. meksikanski film »OBFŠCAŠĆENA« 

Uprava 

Dr. MU. Stoj. — Beograd: 

S A M O B O R 
Osvrt na njegov razvitak u prošlosti i sadašnjosti 

s nekoliko napomena općeg značaja 
(Nastavak 5.) 

U tako očuvane stare kuće, s dopuštenim po
pravcima, treba uspostaviti i svu onu originalnost 
unutrašnjeg uređaja, što je u toliko lakše, jer se 
nalaze dijelovi starog namještaja i kuhinj. posuđa. 
Dakle, namjesto da ove stare kućo gledamo u mu
zeju kao etnografske rijetkosti, mislim da je daleko 
bolje da ih imamo1 na onim istim mjes ima, gdje 
su kioz vjekdve pojstojale| i u onim istovjetnim obli
cima, koji ih čine interesantnim kako za sve nas, 
tako isto i inozemstvo. Najmanje jadnu do dvije 
kuće treba osigurati kao1 kulturne spomenike bu
dućim generacijama, tako da obje varijante pred
stavljaju nešto zaista rijetko i privlačivo. 

b) Poredi tih prastarih treba očuvati i nekoliko 
tipova kuća, koje su se formirale u naslonu na 
prve i sa modifikacijama, koje prate svaki razvi
tak ljudi i na drugim stranama, dakle ne samo 
u oblasti građevinske radinosti. Njih ima priličan 
broj u Taborcu i u Gornjem kraju. Jer su te» kuće 
mahom udobne! za stanovanje, imaju jednu do dvi
je prostorije više od prvobitnih, također im je i 
sam unutrašnji uređaj raznovrsniji, to bi trebalo 
u neku ruku pomoći stanare ili vlasnike istih kako 
bi, ako' su sami oskudni, izveli popravke na tim 
kućama i tako ih spasili od daljeg propadanja. — 
Možda bi išlo, da se i raznim olakšicama, kako 
poreznim, talko i svjim drugim, čuvarima tih kuća 
olakša popravak, održavanje i staranje uopće, da 
se na njima ništa ne kvari niti mijenja. O p ć i n a 
bi trebala da evidentira kuće te vrste, da ili nad

gleda i, što je posve s v r s i s h o d n o , da se češće 
posavjetuje sa slanarima u pogledu njihovog odr
žavanja. 

c) Pored naprijed spomenutih arbitektonsko-kon-
struktivnih i kulturnih mjera za očuvanje starih 
zgrada Samobora, bilo bi posve na svome mjestu, 
ako bi općina donijela jedan manji pravilnik za 
čuvanje starina i nlairodne airhiteikture od općeg 
značaja, u kome bi se u općim potezima istakla 
dužnost upravljanja kod gradnje i inače, kako se 
ne bi kvarilo niti rušilo orno, što predstavlja kul
turne vrijednosti naroda. 

Samobor ima i nekoliko tako originalnih re
nesansnih kuća, da su ove već nadaleko poznate, 
pri čemu treba naročito spomenuti stari dvor Pra-
unspergera (sada kuća Bošnjaka), koji je i kao 
arhitektonska tvorevina dspolja i izJnutra), ali i kao 
čuvar mnogih starih kulturno-umjetničkih predmeta 
zaista jedan mali muzej, na kome bi nam svaki 
stranac mogao da zavidi. Mislim da bi i vlasniku 
ove kuće trebalo pružiti sve porezne i druge o-
lakšice, dati mu i zašt-tu u pogledu samog isko-
rišćavanja prostorija, tako da se kod njega ne sa
mo očuva nego i potencira interesiranje i m?a|e-
rijalna mogućnoist za održjavainjjet te zgrade. U sva
kom slučaju, mjiesto da se sam izlaže troškovima 
održavanja i vrš(enja popravaka, izgleda mi da je 
daleko bolje/ i lakše da Narodni odbor u te svrhe 
odredi izvjesne ditaoijie vlasnicima ovih kuća, i'i 
im stavi u mogućnost da ih održavaju i čuvaju 
putem određenih olakšici, koje s e uvijek mogu o-
pravdati kao jieđna kulturna potreba. Poinenuti pra

vilnik imao bi da. regulira i druge odnose: Np/ 
jednoj strani da favorizira dalju rasprostranjenost 
originalnog tipa već oformljene samoborske kuće, 
na drugoj strani da osujeti uniakažavanje toga tipa 
od strane onih, koji ne vode računa ni o njairođ-
nom duhu niti o folklornim tekovinama, koje su 
uastale u toku vjekova. Vidio sam nekoliko pri
mjera sasvim modernih kuća u Samoboru, koje je 
netko od umnih arhitekata gradio uzimajući za u-
snovicu tip stare kuće. Njima je dato sasvim pra
vilno rješenje, one su usklađene harmonično 6 
ovim — relkao bih samoborskim stilom, a što ^e 
glavno, te kuće nisu ni malo nepođuđarne s potre
bama modernog čovjeka. 

U interesu je Samobora, i njegovih građana, da 
se na tome mjestu očuva sva originalnost i sva 
ljepota stvaralačkog duha naših starih majstora, ko
ja je došla do svog izražaja u čitavom nizu lijepih 
kuća, unutrašnjeg rasporeda, konstrukcije, namješta
ja, ornamenata i slično. — 

Na jednom primjeru pokazat ću svu besnusli-
cu rada nesretnih inovatora, pod čijim je utjecan
jem upropašćen dobrim dijelom, i sam današnji Trg 
kralja Tomislava. Kada čovjek dođe iz Zagreba i 
stane na tom trgu, gdje je na desnoj strani i 
sama zgrada općine, on je impresioniran utiskom 
jedne lijepe i .skladne arhitekture, iznad svega ta
kve, da svaka zgrada odgovara svojoj namjeni. Sva
ka je za sebe manje više lijepa, dok sve u harmo
ničnoj povezanosti daju originalnu cjelinu, pa i sam 
trg dobiva mnogo u svojoj reprezentathnosti i obi
lježava jasno centar grada. Ovdje inače nije mo
gao biti centar samoborskog naselja, ne^o vile go
re, ali je taj centar postao s formiranjem novih 
eradskih (staleža i organizacijom općinske i državne 
vlasti, u vezi čega je trebalo i izvana naglasiti 
moć toga poretka. 

(Nastavit 6e se) 
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Perspektivni plan 
mreže osmogodišnjeg školovanja našeg kotara 

(Svršetak sa 1. strane) 
Na toj je sjednici 4. XII. 1954. prodiskutiran 

izvještaj Savjeta i zajklj učeno dati prihvaćeni plam 
na diskusiju i na izvršenje predradnji NO ima op
ćina, pa će se nakon toga donijeti konačni za
ključak i prići izvršenju. 

Podaci o narodnim školama, o potrebama škol
skog prostora i o ostalim potrebama u cilju ostva
renja obaveznog školovanja dostavljeni su NO-ma 
općina za svaku školu. 

U našem kotaru postoje 24 narodne škole. Od 
toga je samo jedna potpuna osmogodišnja škola u 
Samoboru. U selima ima 7 četverogodišnjih, 13 
šestgodišnjih i 3 narodne oosnovne osmogodišnje 
škole. 

Do 1951. godine bile su 3 šestgodišnje šlkole 
(Lug, Sv. Malrijin, i Sv. Nedjelja), zatim su do 1953. 
proširene još 3 četverogodišnje škole u šestgodi
šnje (RaJkov Potok, Rude i Smerovišće), a u 1953. 
i 1954. godini proširene su četverogodišnje škole 
u šestgodišnje u Drežnitku, Grabru, Grd a nj ci na, Ke-
restincu, Noršić-selu, Novom selu, Pavučnjaku. Ra-
kitju, Stojdragi i Strmcu. U 1954.-55. otvoreni su 
sedmi razredi u Bregani, Rudima i Sv. Nedjelji, 
pa su tie šestgodišnje šlkole pretvorene u narodne 
osnovne osmogodišnje škole. 

Do pretvaranja četverogodšnjih škola u šes*go-
dišnjc nadoknađivalo se šestgodišnje školovanje pu
tem produžnih tečajeva, ikoji su radili jedamput sed
mično. 

Pretvaranjem četverogodišnjih škola u šes'godi-
šnje i narodne osnovne osmogodišnje š,kole likvidi
rali smo produžne tečajeve i četverogodišnje škole 
u svim školama neposredno - i posredno. Posredno 
su obveznici s idi postojećih četverogodišnjih ško
la uključeni od V. razreda dalje ovako: Farkaševac, 
Gradna i Mirnovec u Narodnu osmogodišnju školu 
Samobor, Manja Vas u Rude, Lug u Broganu, a 
Molvice i Klaike u Sv. Martin. Svi obveznici V.— 
VIII. r. iz Farkaševca, Gradno i Mirnovca nisu obu
hvaćeni u Samoboru uslijed pomanjkanja školskog 
prostora i veće udaljenosti sela Otok, Celine, Sa-
vrašćak, Medsave, Vrbovec, Slavagora i dijelovi Kla-
dja i Rakovice. Problem, uda^emsti do Sv. Martina 
postoji za Molvice i Kla'ke (Terihaji). 

Ove godine osposobljene su 4 učionice, 3 pro
storije za potrebe škole, 2 obiteljska stana i 1 
stan za samca u Bregani. Također su osposobljene 
3 učionice (Rakitje, Grdanjci i Noršić-selo) i 1 obi
teljski stan (Noršić-selo). Sagrađena je nova škola 
u Pavučnjaku s 2 učionice, 1 obiteljski stan i 1 
stan za samca. Učenici već polaze novu školu Pa-
yucnjak u jednoj učionici, a i učitelji stanuju u 
jednom obiteljslkom stanu, dok je druga učionica 
pri završetku. Ostala unutrašnja i vanjska uređe
nja treba izvršiti čim prije u 1955. godini. Po
krenuta je velika organ zirainai akcija za gradnju 
gimnazije u Samoboru, a u toku je gradnja zgrade 
za Dječji vrtić u Samoboru. 

Ovo proširenje školskog i stambenog prostora 
u 1955. god., kao i obnova ili nova izgradnja uni
štenih škola poslije 1945., zna'mo je poboljšalo sta
nje naših škola, ali još postoje veliki zada,ci na 
tom području, bez čijeg se izvršenja ne rnože us-
piošno ostvariti obavezno osmogodišnje školovanje. 

Tako ste na pr. ne će moći otvoriti VIII. r. 
u Rudama bez nove četvrte učionice. Teško se iz
vodi nastava u sadašnjim mekim šesigodišnjim -ško
lama u jednoj učionici, zatim u mekim s dvije uči
onice, te u nekim četverogodišnjim školama s jed
nom učionicom. 

Sve su te stvari pretresane na sjed.iici NOK-
a Samobor 4. XII. 1954. prigodom donošenja zaklju-
čaka o perspektivnom planu mreže osmogodišnjih 
škola I. i II. tipa. 

U olkviru Petgodišnjeg plana za 1947.—1951. 
god. također su planirane obnove i izgradnje škol
skog i .stambenog prostora, te osnivanje novih škol
skih centara (Otok, Otruševac ili Dubrava, Drago-
noš, Mala Goriea, Galgovo, Belar, Konščica), a po
četkom 1952. poslan je perspektivni plan mreže o-
smogodišnjih škola Republičkom savjetu, u kojem 
su predviđene osmogodišnje škole u svim uijest ma. 

Kada bi se čekalo na potpuno ostvarenje u-
vjeta za otvaranje potpunih osmogodišnjih škola na 
temelju prijašnjih planova, mnogo bi školskih ob
veznika još dugo čekalo, da postigne obavezno o-
smegodišnje školovanje, a naš razvitak. ne može 
čekali, stoga se prešlo na prelazile tip ive narod
nih šestgodišnjih i inarodnih osnovnih osmogodišnjih 
škola. ko> trebaju u sadašnjim mogućnostima za
dovoljavati potrebe školskih obveznika s tenđemci-. 
join, da se u bližoj budućnosti na temelju materi

jalnih sredstava, koje možo i treba da odvoji dru
štvena zajednica-komuna, os'vari potpuno osmogo
dišnje školovanje školskih obveznika. 

Gledano s idejnh osnova i polazeći cd raših 
mogućnosti, uzevši u obzir udio n.ir da pojedinih 
mjesta i općina i pomoć kotara, ustanovljeno je 
za širu diskusiju u cilju ostvarenja perspektivnog 
plana mreže osmogodišnj h školi i ostvarenje oba
veznog osnovnog osmogodišnjeg školovanja slijedeće: 

OPĆINA BREGANA 
1. Sadašnju Narodnu omovnu osmogodišnju 

školu u BREGANI pretvoriti u potpunu osmogodi
šnju školu. Do ostvarenja propisanih uvjeta, bez 
kojih ne može Savjet za prosvjetu i kulturu NRH 
dati suglasnost, potrebne su za sadašnju osnovnu 
osmogodišnju šikolu (II. tip) jjš dvije učionice, jer 
su postojeće učionice premalene za velik broj uče
nika V. razreda. — Dolazi u obzir adaptacija re
storana »Tempo«. 

2. U GRDANJCIMA treba šestgod šnju školu 
pretvoriti u narodnu osnovnu osmogodišnju školu. 
Otvaranje VII. i VIII. razreda nemoguće je bez 
treće učionice i poirebnih učiteljskih stanova. — 
Dolazi u obzir preuređenje Zadružnog doma. 

3. NORŠIC-SELO. — Potrebna je narodna osnov
na osmogodišnja škola, a VII. i VIII. r. ne može 
se otvoriti bez treće učionice. 

OPĆINA BUDINJAK 
1. GRABAR. — Sada je šestgodišnja škola, a 

potrebna je narodna osnovna osmogodišnja škola. 
Potrebna je druga učionica i učiteljski stanovi, jer 
sada po!stoji samo jedna učionica bez učiteljskih 
stanova uopće. 

2. NOVO SELO. — Potrebno je pretvoriti šest-
godišnju školu u narodnu osnovnu osmogodišnju •ško
lu. — U obzir dolazi pregrađivanje sadašnje velike 
učionice i hfođnilka u 2 učionice, a sadašnji 1 obi
teljski stan koristiti za učiteljski bračni par. To 
je potrebno do 1. IX. 1955., kada se treba otvoriti 
VII. razred. 

3. STOJDRAGA. — Isto kao i u Novom selu. 
OPĆINA GALGOVO 

1. SVETI MARTIN. — Sada je šestgodišnja ško
la, a potrebna je osmogodišnja, koja se ne može 
ostvariti bez četvrte učionice. Predviđeno je dobiti 
od sadašnjeg jednog obiteljskog stana četvrtu u-
čionicu i 1 stan za samca, a poisebno izgraditi 
stambenu zgradu s 3 obiteliska stana i 3 stana 
za samce. — Problem je slabi polazak škole od 
strane obveznika počevši već od III. razreda, a 
pogotovo V. i VI. razreda. VII. razred trebao bi 
se otvoriti 1. IX. 1955. 

2. RAKOV POTOK. — Potrebno je šestgođišnju 
školu pretvoriti u narodnu osnovnu osmogodišnju 
škelu. Sadašnja zgrada nje sposobna za pregrađi
vanje, pa su potrebne 2 move učionice, koje bi se 
mogle privremeno dob'ti u bivšim gostionicama. Po
stoje u sadašnjoj školi 2 obiteljska stana, ali ne
ma drvarnice, ograde oko škole, uređenog zaho
da, voda stoji u podrumu. VII. razrel trobao bi 
se otvoriti 1. IX. 1955. 

3. PAVUCNJAK. — Sada je šestgodišnja škola, 
pa bi zasad takva! i ostala. Novogradnju treba čim 
prije dovršiti. 

4 MOLVICE. — Sada je četverogodišnja škola, 
a trebalo bi je postepeno1 pretvoriti u narodnu o-
snovnu osmogodišnju školu. — Potrebno je čim 
prije preurediti zgradu u 2 učionice, potrebne škol
ske proistorije1 i u učiteljske stanove. — V. razred 
treba otvoriti 1. IX. 1955. 

5. KLAKE. — Sadi je četverogodišnja škola, a 
potrebna je barem šestgodišnia. Treba sagraditi no
vu školu s 2 učionice, s potrebnim škol. prcsfori-
jama i s jednim' obiteljskim s'anoim ili 2 sta'na za 
samce. 

6. DREŽNIK. — Sada je šestgodišnia ško'a pa 
bi zasad takvia i ostala. Težak je rad u jednoj 
maloj učionici i jednoj sobici stama za učiteljicu 
u privatnoj zgradi. 

OPĆINA SAMOBOR VANJSKI 
li FARKAŠEVAC. — Sada je četverogodišnja 

škola, a potrebna je osmogodišnja, u koiu bi se 
uključili obveznici V.—VIII. r. iz Celina i Savrašća-
ka. Postoji nacrt za podizanje sadašnje zgrade na 
I. kat. 

2. GRADNA. — Sadašnja četverogodišnja škola 
ostala bi s time, da se Ce'ioe i Savrašćak od, V.— 
VIII. r. uključe u Farkaševac, a Otok u Bregafnu. 
Od I.—IV. r. išli bi obveznici iz Građne, Celina, 

Savrašćaka i Otoka i dalje u Gradnu. — Potrebna 
je nova škola od 2 učionice, potrebne školske nro-
storije i 1 obiteljski stan ili 2 stana za samce. 
— Prošlih godina selo je povelo akciju za gradnju 
škole. 

3. LUG. — Ostaje četverogodišnja škola, a ob-
vezinci od V.—VIII. r. uključeni su u Breganiu. 

4. MANJA VAS. — Ostaje četverogodišnja škola. 
Obveznici V.—VIII. r. uključeni su u Rude. 

5. MiRNOVEC. — Sada ja četverogodišnja, a 
potrebna je šestgodišnja škola. Treba osposobiti joS 
jednu (drugu) učionicu i učiteljski stan. 

6. RUDE. — Sada je narodna osnovna osmogo
dišnja škola, a potrebna je potpuna osmogodišnja 
škola. Odmah treba osposobiti četvrtu učLnicu. — 
Dolazi u obzir Zadružni dom. 

7. SMEROVIŠĆE. — Sada je šestgodišnja, a 
potrebna je narodna osnovna osmogodišnja škola. 
Potrebne su još dvije učionice i 2 stana za sam
ce. — Moglo bi se sadašnji obiteljski stan preure
diti u učionicu, a -posebno izgraliti 1 obiteljski 
stan i 2 stana za samce. 

8. DRAGONOŠ. — Zaključeno je, da se osnuje 
novi školski centar u Dragoinošu za Dra/mnoš, Ja>-
Juršje i Šipački Breg; u kojem ima oko 70 obvezni
ka. Obveznici iz Dragomoša i Jarušja sada p laze 
školu Noršić-selo, a iz Šipačkog Braga školu Sire-
rovišće. — Treba sagraditi novu školu od 2 uči
onice s potrebnim pros'orijama i učiteljskim sta
novima. 

OPĆINA SVETA NEDJELJA 
1. SVETA NEDJELJA. — Sada je narodna o-

snovna osmogodišnja škola, a" potrebna je potpuna 
osmogodišnja škola. Potrebni su učiteljski stanovi 
(3 obiteljska). Prosvjet. dom n e pretvarati u stanove! 

2. KERESTINEC. — Ostala bi sadašnja šest
godišnja škola, ali nema druge učionice ni učitelj
skih stanova. — Dolazi u obzir novi Zadružnu dom. 
Sada je teško —• gotovo nemoguće održati šestgo--
dišnju školu u jednoj maloj učionici. 

3. RAKITJE. — Sada je šestgodišnja škola, a 
prema prostorijlajmja i broju školskih obveznika mo
gla bi biti narodna osnovna osmogodišnja škola. 
— Što je s prostorijama bivše SRZ? 

4. STRMEC. —' Sada je šestgodišnja škola, a 
dobro bi je bilo pretvoriti u narodnu osnovnu o-
smcgodlšnju školu, što je nemoguće bez treće uči
onice i učiteljiskih stanova. — Dolazi u obzir kup
nja gostionice Prelec. — Odmah je potreban 1 obi
teljski stan. 

U Samoboru je najteži problem pomanjkanje 
školskog prolstora za Narodnu osmogodišnju školu 
(1.026 obveznika^ i za) Školu učenika u privredi (oko 
240 učenika), koje škole rade u 3 smjene u 10 
učionica, od kojih tek 7 učionica uglavnom zado
voljava. — Taj bi se problem riješio grdnjom 
zgrade za gimnaziju. 

Sve ovdje navedeno poznato je uglavnom užem 
krugu ljudi po liniji narodne vlasti i polit čkih or
ganizacija. Međutim, sve ovo znadu ljudi iz nave
denih centara, ali ne znaju općenito za čitav ko
tar. Stoga se to iznosi u »Samoborskim novinamja«, 
kako bi. naši ljudi dobili jasniju orijentaciju u po
gledu rješavanja prosvjetne problematike i kako ne 
bi preusko gledali na probleme u cjelini. Što se 
tiče ostvarenja obaveznog osnovnog osmogodišnjeg 
školovanja, svako će mjesto doći na red ma temelju 
vlastite aktivnosti, bolje organizacije i mobilizacije 
svih snaga, s kojima raspolaže,, prema paroli: »Tko 
dade od sebe više, tome će i zajednica dati više, 
taj će doći prvi na red«. 

Činjenica je, da razvitak naših proizvodnih sna
ga omogućuje već sada brže rješavanje i prosvjet
nih problema. 0 tome treba svestrano diskutirati i 
davati stvarne prijedloge. • Đ. B, 

NARODNO SVEUČILIŠTE 

„Indija kao zemlja pokretnica" 
11. siječnja održao je predavanje prof. dr. Dra

gutin Zbožinek »Indija kao zemlja pokretnica«. — 
Predavač je u početku naglasio, da ne će govoriti 
o Indiji kao o zemlj: planina, rijeka, već o ze
mlji, koja je pokrenula tada mediteransku Evro
pu u potragu za Indijom, zemljom neprocjenjiva bo
gatstva. Predava'č je prisutne na jedan zaista in
teresantan način upoznao s razvojem pomorstva ü 
Evropi.. — Jednu od najznačajnijih uloga u ot
krivanju novih svjetova imao je naš zemljak-mo-
replovac Marko Polo. 

Čitavo predavanje predstavljalo je zaokruženu 
cjelinu, pristupačnu za svakog, a po naučnoj vri
jednosti na doličnoj visini. —": Želja je građana, 
da se još koji puta sretnu s takvim predavačem. 

MaBo 
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Važnost podnošenja poreznih prijava 
Kao i svalke, tako' će i ove godine zanatlije i 

ostale slobodne profesije podnijeti tokom ovoga mje
seca svoje porezne prijave-valovnice. 

•U odnosu na ranije godine, a i sam nač in raz
reza poreza ovoga puta pojavljuje se nekoliko vr
sta poreznih obveznika kao na pr.: 

— porezni obveznici, koji su u 1954. bili du
žni voditi poslovne knjige; 

— porezni obveznici (zanatlije i ostale slobod
ne profesije), koji u 1954. nisu oporezovani kao 
paušalisti; 

— porezni obveznici, koji su za 1954. opore
zovani kao paušalisti; 

— osobe koje stiču prihode ;zvan poljoprivre
de preko određene visine (uspoređene sa katastar
skim prihodom); 

— prihodi od zgrada. 
II ovom članku kao najvažnije želi s? istaći 

podnošenje prijava od strane zanatlija i ostalih slo
bodnih profesija. 

Shodno propisima Uredbe o porezu na dohodak 
svim poreznim obveznicima, koji su vodili poslovne 
knjige u 1954., dohodak će se utvrditi na osinovu 
pregleda knjiga, ako iste prilikom pregleda budu 
pronađene kao ispravno vođene. Ukoliko se ne bi 
moglo uzeti kao vjerodostojno vođenje poslovnih 
knjiga, porezna komisija ina prijedlog Uprave za pri
hode odredit će poreznu osnovicu. 

Svima onima, koji iz bilo kog razloga nisu o-
porezovani za 1954. kao paušalisti, dohodak ća se 
utvrditi na osnovu njihove porezne prijave.. Bez 
obzira na visinu ostvarenog prometa u protekloj 
godini nikome se prije podnošenja porezne prijave 
ne će vršiti nikakav pregled poslovanja i davati o 
tome zapisnik. 

Ako podnijeta porezna prijava bude točna i re
alna, ista će se pregledati po poreznoj komisiji 
radi utvrđenja dohotka. U protivnom izvršit će se 
pregled poslovanja, a za neistimite podatke podno
silac prijave odgovara krivično. 

Paušalisti prilikom podnošenja poreznih prija
va za 1955. trebaju u svakom slučaju imati u vidu 
postignuti bruto promet i ne*o dohodak u 1954. 
Činjenica je, da su mnogi ostvarili u 1954. veći 
bruto promet i neto zaradu, nego je to iznijeto, u 
njihovoj ponelznoj prijavi za 1954. i u odluci po
rezne komisije za tu godmu. 

Radi jasnoće, što se priznaje u režijske tro
škova, a što ne — citirat ćemo čl. 45. \ 46. Ured
ba o porezu na dohodak, a koji glase: 

»Od postignutog bruto prihoda od te'vovinske dje
latnosti odbijaju se stvarno učinjeni troškovi, koji 
su bili potrebni za ostvarenje toga prihoda. 

Pod bruto prihodom podrazumijeva se vrijed
nost rob© stavljene u promet odnosno vrijednost 

naknade za izvršene usluge. 
Kao troškovi potrebni za ostvarenje prihoda od 

tekovinske djelatnosti, koji se priznaju i odbijaju 
od bruto prihoda, smatraju se troškovi proizvodnje 
i troškovi režije kao što su: 

1. Vrijednost utrošenih sirovina, 
2. vrijednost utrošenog pogonskog i pomoćnog 

materijala, 
3. isplaćene zarade i plaće radnicima i službe

nicima do iznosa prosječnih plaća, 
4. doprinos za socijalno osiguranje osoba, koje 

se nalaze u radnom odnosu, 
5. amortizacija strojeva, alata i zgrada, 
6. katastarski prihod zemljišta, koji neposredno 

služi privrednoj djelatnosti, 
7. zakupnina za lokal u tuđoj zgradi i zakupna 

vrijednost vlastite zgrade, koja se koristi za pri
vrednu djelatnost u iznojsu, koji je računat kao pri
hod od zgrade, 

8. iznosi za ogrev i osvjetljenje poslovnih pro
storija i drugi slični izdaci, 

9. kancelarijski troškovi, 
10.. porez na promet, porez na upotrebu tuđe 

radne snage, carine i takse u vezi s obavljanjem 
odnosne djelatnosti, članarina komorama, koja se 
odnosi na godinu za koju se vrši razrez. 

Amortizacija kod strojeva priznaje se najviše 
8o/o, a kod alata 1 2 % . 

SAT troškovi moraju u poreznoj prijavi biti po
jedinačno iskazani i po pravilu dokumentima po
tvrđeni. Vjerodostojnost dokumenata, kao i da li 
će ise i u kojim iznosima priznati nedokumentirani 
izdaci, cijeni organ nadležan za razrez poreza. 

Shodno čl. 46. Uredbe o porezu na dohodak ne 
će se priznati kao troškovi i ne mogu se odbiti 
od bruto prihoda: 

1. Gubici iz ranijih godina, 
2. vrijednost rađa poreznog obveznika i člano

va njegovog domaćinstva uloženog u odnosu djelat
nost ili zanimanje, 

3. troškovi domaćinstva poreznog obveznika ma 
u kome obliku, 

4. darovi i neugovorene nagrade uposlenim ili 
drugim licima kao i drugi neobavezni izdaci, 

5. kamati na vlastita osnovna i obrtna sredstva, 
6. plaćeni porez na dohodak, mjesni samodo-

prinos i porez na naslijeđe i darovanja, 
7. svote unijete u rezervne fondove. 
8. svote upotrebljene za povećanje osnovnih i 

obrtnih sredstava ili za otplatu duga, 
9. troškovi učinjeni za sticanje prihoda, koji su 

prema Uredbi ili posebnim propisima os'obcđeni od 
plaćanja poreza na dohodak. 

Porezne olakšice predviđene su čl. 129. Ured
be o porezu na dohodak«. 
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Radi prikupljanja potrebnih dokum -nata ističem 
toč. 3., koja glasi: 

»Poreznim obveznicima, koji su imali veće iz
datke zbog liječenja oboljelih kao i neophodne tro
škove oko sahrane umrlih članova domaćinstva, pri
znaje se olakšica do iznosa poreza, koji bi se 
srazmjerno platio na izdatke ovakve vrste <. 

Bilo bi poželjno, da Zanatska komora za kotar 
Samobor prije podnošenja poreznih prijava održi 
obrtnicima kratak seminar o sastavljanju poreznih 
prijava, odnosno da organizira sastavljanje istih, 
kako ne bi pojedinci došli do odgovornosti. 

Svaki porezni obveznik ima mogućnost, da se 
u svako doba obrati odgovornim službenicima Upra
ve za prihode radi potrebnih objašnjenja u vezi 
podnošenja poreznih prijava. 

Proslava „Dana dječje radosti" 
NA PODRUČJU KOTARA 

Na području cijeloga našega kotara održane su 
kod općinskih i školskih centara proslave »Dana; 
dječje radosti«. 

Tako je u Sv. Nedjelji društvo «Naša djeca« 
uspješno organiziralo -proslavu sa dobro uvježba
nim programofm, u lijepo iskićenom i uređenom Do
mu kulture. — Isto je tako uspješno proslavljen 
ovaj dan u Bregani i Galgovu, te kod svih škola. 
Poslije programa djeca su bila nadarena poklonima 
»Djeda miraza«. 

Materijalnu pomoć organizatorima »Dana dječje 
radosti« pružili su: NOK, NO-i općina, zadruge i 
poduzeća. 

Pored proslava u općinskim i ško'skim centri
ma, priređene su proslave i u našim p uluzećima. 

REFERAT U ŽENEVI 0 SAMOBORU. Naučni 
saradnik zdravstvene službe OI'N dr. Ivesić održao 
je od 13. do 17. prosinca prošle god ne pred jed-' 
nom naučnom komisijom referat o zdravstvenoj 
službi u Samoboru, sa svim kulturnim i privrednim 
podacima o Samoboru. Referent je naročito istaknuo 
zasluge upravnika Doma narodnog zdravlja dra. Al
berta Georgijevića na organizaciji zdravstvene slu
žbe u Samoboru. Naslov predavanja je bio »Zdrav
stvena služba u kotaru Samobor, Jugos'avija«. Dr. 
Kesić je preporučio, da se ovakav naMn zdravstvene 
službe prihvati kao tip* i za druge zemlje u svijetu. 

U prošlom broju iznijeli smo sumarne rezultate 
rada zdravstvene službe u našem kotaru, a danas 
ističemo jedan primjer požrtvovnog rada zdravstve
nih radnika, koji su svojim savjesnim radom za
služili i (najveće pohvale u jednoj od komisija OUN. 
Mi se možemo pomosti s ljudima, koji su glas Sa
mobora i ovom prilikom pronijeli svijetom. 

ORGANIZACIJA PAZE 

Najbolji rezultati postignuti u Tvornici čarapa „Sloboda a 
U samom gradu Samoboru početkom 1955. god. 

otpočele su vježbe po službama i za svaku službu 
jedan puta nedjeljno, kao priprema za javnu vježbu, 
koja će se održati u gradu Samoboru koncem trav
nja ove godine. 

Koncem 1954. i početkom, 1955. završili su kur
sovi PAZ-e svih službi u tvornici »Kristal« i »Slo
boda«. Završio je kurs sanitetske službe, čiji je 
prosjek odličan (5), i kemijski kurs ,sa prosjekom 
4,3 (vrlo dobar), dok sada traje tehnički kurs i 
nastavlja se vatrogasni. 

U ostalim tvornicama kursevi su ranije zavr 
šib. OUP priprema vježbe PAZ-e u svim poduzećima 
na području grada, kako bi zajednički održali jed
nu javnu vježbu. 

Tokom prošle godine najbolji rezultati postignuti 
su u poduzeću »Sloboda«, zahvaljujući požrtvovnosti 
tajnika i direktora poduzeća. Također je dobar rad 
bio u »Fotofcemici« nakon dolaska druga Selaka, 
koji je uložio' maksimum truda i tokom prošle go
dine sa svim jedinicama održao jednu vježbu u 
poduzeću, gdje je uglavnom sastavio sam plan vje

žbe, a o tome obavijestio OUP. Uspjeh vježbe bio 
je vrlo dobar, no bilo je i manjih griješaka, koje 
su se nakon održane vježbe iznijele pred članstvo. 

Rad organizacije PAZ-e krenuo je i u podu
zeću »Kristal« zahvaljujući direktoru poduzeća Cvet-
koviću i tajniku Ivaniševiću. 

Ona poduzeća, kod kojih je rad slabiji, neka 
se povezu sa poduzećem »Sloboda« i uzmu sa pri
mjer rad tajnika poduzeća na liniji PAZ-e druga 
Konosića, pa će i u njihovim poduzećima organi
zacija PAZ-e krenuti naprijed! i usavršiti se na spa
šavanju državne i privatne imovine, kao i u obra
ni domovine. Alojz Novosel 

POLAZNICI TEČAJA PROTUAVIONSKE ZAŠTITE U SAMOBORU POKAZALI SU SVOJE ZNANJE NA VJEŽBI U RPOSLOJ GODINI 
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Proslava otvorenja nove škole u Pavučnjaku Iz matičnog ureda 
Ove godine otvorena je nova Naredna osnovna 

osmogodišnja škola u Bregani, za koju su ospo
sobljene 4 učionice, 3 prostorije za školske potre
be, zatim 2 obiteljska i 1 stan za samca. 

Osposobljene su 3 nove učionice (GrJanjci, Nor-
šić-selo i Ralkitje) i 1 obiteljski stan (Noršić-selo). 
Tirne je znatno uinapređena težnja, za ostvarivanje 
obaveznog osnovnog osmogodišnjeg školovanja, ali 
još ima u tom pogledu dosta potreba. 

Dalji veliki korak učinjen je izgradnjom nove 
škole u Pavučnjaku, u kojoj su dvije učionice, 
jedna prostorija za školske potrebe, 1 obiteljski i 
1 stan za samca. 

19. XII. 1954. održana je proslava otvorenja 
nove škole u Pavučnjaku. Proslavu je otvorio drug 
Josip Rudar, predsjednik NO-a općine Galgovo i iz
nio napone/ i zalaganja: oko izgradnje škole. U svom 
je govoru upravitelj škole drug Josip Gartner na
veo davnu želju naroda ovoga kraja za svjetlijom 
i zračnijom školom, jer su djeca preko dvadeset 
godina polazila školu u neprikladnoj privatnoj zgra
di. Zatim je iznio oduševljenje naroda i školske 
djece, kada se konačno pristupilo gradnji nove ško
le. Govorio je o zaslugama NOK-a Samobor, NO-a 
općine Galgovo, naroda ovih sela i svih, koji su 
se založili i pomogli pri gradnji. 

Javljaju se za riječ odbornici i ljudi, -koji su 
također govorili o uspjesima i poteškoćama pri 
gradnji. Navodili su, kako su prijašnji nenarodni 
i protunarodni režimi već davno obećavali školu 
u Pavučnjaku još za vrijeme bivše Jugoslavije, ali 
nakon izbora više nisu o tome govorili ni radili. 

Vesele se, što je tu njihovu davnu želju mogla 
ostvariti samo narodna vlast naše socijalističke dr
žave 

Odbor za gradnju škole zaključio je već prije, 
a to su svi govornnici posebno istaknuli, da je 
najviše zasluga pri gradnji imao upravitelj škole 
drug Josip Gartner. Stoga su zatražili, da se o 
tako vrijednom i .marljivom učitelju piše u novi
nama, kako bi se i ostali učitelji ugledali u takav 
lijep; primjer zalaganja, i požrtvovnosti. To su pri
znanje svi prisutni oduševljeno pozdravili. — Drug 
Gartner to zaista zaslužuje.. . 

Odbor za proslavu pismeno je pozvao na pro
slavu oko 50 uzvanika, za koje je smatrao, da su 
posebno zaslužni oko izgradnje škole. Za uzvanike 
priređen je banket, a za ostale — naročito za 
omladinu s područja toga centra i iz obližnjih sela 
— narodno veselje. Svirao je tamburaški zbor Se
ljačke sloge iz Galgova. 

Iz Samobora su prisustvovali proslavi drugovi: 
Alojz Valečić, narodni zastupnik, Stanko Vugrinec, 
predsjednik NOK-a, Đuro Bregešl i Ilija Ilalagie, pro
svjetni inspektori NOK-a, Franjo Kordić, načelnik 
Odjela unutrašnjih poslova NOK-a, Josip Hetler pred
sjednik Savjeta za prosvjetu, te majstori Ivan Paar 
i Ivan Celizić. Prisustvovalo je preko 10 učitelja-
ica susjednih škola, među njima i učitelj iz Klinča-
sela, kotar Jastrebarsko. 

U toku čitave proslave vladalo je iskreno vese
lje svih prisutnih zbog ovog novog uspjeha-pobjeđe 
na prosvjetnom polju. Đ. B. 

K R O N I K A 
KUD »I. G. KOVAČIC« GOSTUJE U PETRINJI 
U subotu 22. o. mj. gostovat će KUD »I. G. 

Kovačić« u Petrinji. Program će dati mješoviti pje
vački zbor, solisti i jsekcija za folklor i ples. Pje
vački zbor će nadopuniti program, koji je izveo 
na proslavi 80 godišnjice sa po jednom kompozici
jom Mokranjca i Paljetka. Solisti će izvesti neko
liko narodnih plesova iz samoborske okolice. 

Priredba će biti u novom Domu kulture, koji 
je po mišljenju posjetilaca najljepši dom u Hr
vatskoj. — Podlije priredbe bit će zabava s plesom. 

USPJELA PRIREDBA NARODNE OMLADINE 
U MOLVICAMA 

U Molvicama je održana uspjela priredba SSRN-
a 31. XII. 1954. Narodna omladina toga sela izvela 
je program: narodna kola uz pjevanje i tamburaški 
zbor, te komediju u jednom činu »Inženjeri« Ra
dovana Wolfa (kajkavski). 

To je prvi puta u povijesti sela Molvice, da 
•S'3 daje priredba, kako su istakL, drugovi iz Molvica. 
0 aktivnosti Narodne omladine toga sela pisano je 
u prošlom broju »Samoborskih novina«. Za pohva
lu je polet omladinaca i omladinki, a naročito či
njenica, da su se organizirano okupili. Uspjeli su 
steći povjerenje starijih za svoj rad, na koji su 
(ne svi) ispočetka gledali s izvjesnim nepovjerenjem. 

Priredba je bila vrlo dobro posjećena, a pri
sutni su bili posebno ve?eli, jer su priredbi pri
sustvovali i drugovi iz Samobora: narodni zastup
nik Alojz Valečić, predsjednik NOK-a Stanko Vu
grinec, načelnik prosvj. odjela Đuro Bregeš i pred
sjednik Gradskog komiteta NOH-e Marijan Grakalić. 

Uz domaće govorili su na priredbi drugovi Vu
grinec i Bregeš o značaju kulturno-prosvjetnog i 
ostalog javnog rada u selu. — Rukovodiocu kultur-
no-prosvjetne grupe Narodne omladine predana je 
pomoć Saveza KPD kotara Samobor od 5.000 Din. 

Đ. B. 
TEČAJEVI STRANIH JEZIKA U »F0T0KEMICI« II. 

Kako je za učenje stranih jezika vladao veliki 
interes među našim drugovima i drugaricama, sin
dikalna podružnica našeg poduzeća organizirala je 
tečaj engleskog jezika u dvije grupe, t. j . za po-
"Oetnike i (hapredvae, i to besplatno. Kako za $*! te
čajeve vlada veliko zanimanje, broj se pol.' i 
stalno povećava, tako da na ova dva tečaja pj-
lazi oko 25 polaznika. Nastava se vrši posebno 
za svaku grupu 2 sata tjedno. 

Također je u formiranju i tečaj esperanta, za 
koji vlada veliki interes. Isti mogu polaziti i za-. 
interesiram izvan poduzeća. 

Pored tih tečajeva stranih jezika radi već i 
C-mjesečni stručni tečaj, pa naši radni ljudi ko
riste svoje slobodno vrijeme u stručnom i kultur
nom uzdizanju. U tome je mnogo zaslužan pravi
lan i (konstruktivan rad sind. podružnice, ikoja je 
znala okupiti i organizirati svojte ^članove, da im 

pruži sve mogućnosti, kako bi se mogao svaki po
jedinac stručno, kulturno i politički dići na onaj 
nivo, koji mora imati socijalistički radnik naše mla
de socijalističke domovine. J. Gvozdenović 

DOČEK DJEDA MRAZA 
U okviru društva »Naša djeca«, 30. XII. 1954. 

u Narodnom domu dočekan je si veseljem djeda 
Mraz, koji je tom prilikom iza programa podijelio 
djeci darove. Na pozornici, iskićenoj smrekama, iz
veden je program po učenicima Narodinie osmogo
dišnje škole, Dječjeg vrtića i KUD »I. G. Kovačić«. 
Izvedbom je rukovodio Zdenko Tenk, nastavnik. 

Darove su dah u novcu i naravi: NOK-a i 
NOG-a Samobor, NO općine Samobor Vanjski, U-
druženje penzionera, Zanatska komora. Obrtna za
druga, OPZ za •vanjska! sela, • »Elektron« (nadario 
20-toricu djece bez roditelja), Obrtna poduzeća, 
Tvornica čarapa »Sloboda«, »Vratnik«, Tvornica če
taka, »Samoborka«, »Chromos« i drugi. Darovatelji 
su time učinili djeci dirljiv susret s djedom Mra
zom, pa im se darovani na tome veselju najtopli
je zahvaljuju. MaBo 
• • 

OBAVIJEST KINA »NARODNI DOM« 
Zbog sve većeg priliva kino posjetilaca sa sela, 

koji gledaju predstave nedjeljom u 17 sati, mo
le se građani, da polazak u kino, koji to mogu 
odgode na ponedjeljak, kad ima dosta mjesta ili 
na nedjeljnu predstavu u pol 8 sati na večer. Naj 
taj način izbjeći će se nepotrebne gužve i pređba-
civanja. Uprava, 

i 
i 

S P̂ O RT 
VIJESTI IZ NK »SAMOBOR« 

Nakon zimskog mirovanja — kroz par dana 
nastavit će se sportski rad u Nogometnom klubu 
»Samobor«. 

U ovoj jubilarnoj godini', kada će se slaviti 30-
godišnjica rada Sportskog društva u Samoboru (o-
snovano 1925. god.), predstoje važna takmičenja: 
turnir gradova Pođsaveza, Varaždin, proljetni dio 
Podsavezne lige, cup Maršala; Tita., turnir povodom 
30-godišnjice rada, i mnoge prijateljske utakmice! se
niorske i juniorske momčadi. 

Redovna godišnja skupština održat će se 13. 
veljače, a sredinom xgodine svečana sjednica čla
nova povodom proslave. 

Radi dogovora o početku treninga održat će se 
sastanak sa svim igračima seniorske i juniorske 
momčadi u utorak 18. siječnja u prostorijama či
taonice u Narodnom domu (početak u 19 sati), 
pa se pozivaju isti, da bezuvjetno prisustvuju. 

Uprava skreće pažnju svim članovima i prija
teljima, da se sve obavijesti izlažu kod prodava
onice »Narodne štampe« u Perkovčevoj ulici, te kod 
krojačke radionice Vladimira Paara na Trgu Valja 
Tomislava. 

»Sportska zabava« održat će se 6. veljače u 
svim prostorijama »Lavicie«. ". ^-r— 

R O Đ E N I : 
Hajtok Barica, kći Stjepana, i Terezije, 25. XI. 
Mesić Drago, sin Dragutina i Kate, 25. XI. 
Vlahović Ivančica, kći Ivana i Anastazije, 26. XI. 
Katanec Antun, sin Pavla i Marije, 27. XI. 
Šušnjar Zdravko, sin Zdravka i Anđele, 13. XII. 
Gluščić Nikola, sin Vida i Barice, 26. XII. 
Sekulić Davorka, kći Milivoja i Anice, 23- XII. 
Bašić Marijana, kći Stjepana i Ane, 21. XII. 
Cericez Adam, sin Franje i Famike, 15. XII. 
Cvitić Marija, kći Vida i. Fanike, 18. XII. 
Krajačić Biserka, kći Pavla i Zore, 24. XII. 
A.gić Mrjana, kć- Ivana i Anastazije, 29. XII. 
liubinić Vlatka, kći Vlade i Darinke, 30. XII. 

V J E N Č A N I : 
Kršlin Antuln, mehaničar i Iviček Marija, radnica, 

11. XII. 
Cvitanović Antun, ing. poljoprivrede! i Golmajer Đur

đa, student, 15. XII. 
Geušić Aleksa, radnik i Obraz Dorica, kućanica, 

18. XII. 
U M R L I : 

Oetetić Stjepan, posjednik, rođ. 1885. umro 28. XII. 
Baltic Drago, dijete, rođeno 1954. umrlo 5. XII. 
Lodeta Anica, kućanica, rođ. 1889. umrla 15. XII. 
Smetiško Elvira, rođena 1863. umrla 27. XII. . 

JAVNA ZAHVALA 
Prigodom smrti dragog nam supruga i oca 

IVANA S U Š N I K A 
ovim se putem zahvaljujemo svima, koji su nan» 
izrazili saučešće usmeno ili pismeno, te ga ispra
tili do vječnog počivališta. Posebno dugujemo za
hvalnost dru. Primožiću, koji se trudio u svako 
doba, da mu olakša boli. 

Tugujuća supruga I djeca 

NO-u gradske općine Samobor potrebna su 
2 CESTARA 

Interesenti neka se jave u Odjel za komunalne po
slove (soba br. 4.). 

O B A V I J E S T 
U toku mjeiseca siječnja svake godine vrše se 

redoviti ispravci biračkih spiskova unoseći sve pro* 
mjene koje su nastale u toku prethodne godine. 

Upozoruju se građani da do 31. siječnja o. g. 
kod nadležnog narodnog odbora općine (matičara) 
provjere da li su uvedeni u birački spisak. 

Iz komisije za biračke spiskove 
NO-a kotara Sfamofcor br. 365.-1955. 

Prosvjetna ustanova »Narodni dom« Samobor 
TRAŽI MLAĐEG MUŠKOG SLUŽBENIKA 

s poznavanjem knjigovodstva (američki žurnal) i 
blagajničkog poslovanja. Plaća po uredbi o plaća
ma državnih službenika. — Ponude slati na Pro
svjetnu ustanovu »Narodni dom« Samobor. 

KNJIGOVOĐU — šefa računovodstva za odmah i 
POSLOVOĐU za prodavaonicu željeznarske stru
ke za 1. II. 1955. traži Obrtnička nabavno pro
dajna zadruga s o. j . Samobor. 

—————— 
P O Z I V 

na podnošenje poreznih prijava za 1955. g. .onih 
poreznih obveznika, kojima se unaprijed utvrđuje 
"paušalna porezna osnovica. 

Na temelju čl. 71. Uredbe o porezu na doho
dak (»SI. list FNRJ« br. 56.-1953.) pozivaju se vla
snici zanatskih radnji, koji ne zaposluju tuđu rad
nu snagu, da u roku od 16. do 31. siječnja 1955. 
podnesu poreznu prijavu o bruto prometu koji pred
viđaju za 1955. 

Na temelju istog člana pozivaju se na pod
nošenje porezne prijave za 1954. svi oni porezni 
obveznici, Ikojima se porezna osnovica utvrđuje po 
isteku godine. 

Porezna prijava podnosi se financijskom 
narodnog odbora kotara — grada — »/.;•_ 
n e n a čijem podrueju se nalazi izvor prihoda za 
koji se podnosi porezna prijava. 

Za nepodnošenje prijave u zakazanom roku pla
tit će na ime kazne u smislu čl. 73. 3o/0 od
nosno 6 o/o od razrezanog poreza. 
Samobor, 14. I. 1955. 

NO Kotara Samobor — Uprava prihoda 


